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Acta de la sessió núm. 1 de la Mesa de Participac¡ó del Sector de Primer Cicle
d'Educació Infantil

Identificació de la sessió
Núm.: 2

Caràcter: ordinària
Data: 10 de maig de 2023
Horari: de 9:30h a 1 1'00h

Lloc: Sena planta de la Conselleria d'Educació i Formació Professional

Assistents

a) Per part de lAdministració educativa:
. Presidència: MartíXavier March i Cerdà, conseller d'Educació i Formació

Professional.
. Vicepresidència:Amanda Fernández Rubí, directora general de Primera

Infància, Innovació i Comunitat Educativa.
. Secretària: Maria de LlucJiménezJofre, funcionària de I'Institut per a

I'Educació de la Primera Infància.
. Vocals:

- Tomeu Barceló Rosselló, secretari general de la Conselleria d'Educació
i Formació Professional.
- Maria Magdalena Collinge March, cap del Departament d'lnnovació,
Comunitat Educativa i Formació. (online?)
- Rosa Mas Ramis, directora de I'lnstitut per a I'Educació de la Primera
Infància.

b) Per part de les entitats i associacions:
- María Isabel Reyes Sánchez, en representació del consell insular
d'E ivissa (assistència onl ìnel
- Alejandra Ferrer Kirschbaum, en representació del consell insular de
Fo rmentera (assistèn cia onli n e)

- Miren Edurne Arraiza Martínez, en representació del consell insular de
M enorca (assistèncla onlÍ ne)
- Antònia Ribas Moranta, en substitució de Francisca Niell Llabrés, en
representació de I'Ajuntament de Palma.
- MariaJoséJiménez Serrano, en representació de lAssociació
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Assemblea 0-3 de les Illes Balears.
- Mercedes del Pozo Abejón, en representació d'UNICEF, com a
organització d'infància que treballa pels drets dels infants del primer
cicle d'educació infantil.
- Catalina Cebrian Alcolea, en representacló de la Confederació
dAssociacions de Pares i Mares dAlumnes de les Illes Balears (COApA).
- Maria Camps Sintes, en representació del Sindicat de Treballadores i

Treballadors INTERSINDICAL (STEI) com a organització sindical més
representativa del personal educatiu dels centres de primer cicle
d'educació infantil de la xarxa d'escoles infantils públiques i de la xarxa
complementària d'escoles públiques.
- Pau Ramis Peña, en representació de Federació de la Petita i Mitjana
Empresa de Mallorca (PIMEM)com a associacions empresarials més
representativa de centres privats de la xarxa complementària a la
xarxa d'escoles infantils públiques de les Illes Balears
- Francisca Román Allés, persona de reconegut prestigi amb àmplia
experiència en el camp del primer cicle de I'educació infantil.
- josep Lluís Oliver Torelló, persona de reconegut prestigi amb àmplia
experiència en el camp del primer cicle de I'educació infantil.

Absents

- Antonio Morante Milla, director general de Planificació, Ordenació i

Centres.
-Judith Arroyo Manresa, en representació de la Unió General de
Treballadors de les Illes Balears (FeSP-UGT Illes Balears)com a organització
sindical més representativa del personal educatiu dels centres de primer
cicle d'educació infantil de la xarxa d'escoles infantils públiques i de la
xarxa complementària d'escoles públiques.
- Maria de los Ángeles Leonor Bosch, en representació la Federació
d'Entitats Locals de les Illes Balears (FELIB).

-Joan Puigserver Roig, en representació de la Confederació dAssociacions
de Mares i Pares de I'Escola Catòlica de les Illes Balears (CONFAECIB).

-Jaume Tortella Cànaves, en representació del consell insular de Mallorca.
-José Luís Picó Buades, en representació de la xarxa complementària a la
xarxa d'escoles infantils públiques.

Ordre del dia
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1. Lectura i aprovació, si escau, de I'acta anterior
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2. Benvinguda a Francisca Román iJosep Lluís Olive[ les dues persones de

reconegut prestigi amb àmplia experiència en el camp del primer cicle de

I'educació infantil que formaran part de la Mesa de Participació del Sector

del Primer Cicle d'Educació Infantil.

3. Torn obert de paraula

Docu mentació que s'aporta

Desenvolupament de la sessió

1. Lectura i aprovació, si escau, de l'acta anter¡or.

El conseller obre la sessió i I'acta queda aprovada per assentiment.

2. Benvinguda a Francisca Román iJosep Lluís Oliver ,les dues persones
de reconegut prestigi amb àmplia experiència en el camp del primer
cicle de I'educació infantil que formaran part de la Mesa de
Participació del Sector del Primer Cicle d'Educació Infantil.

El Sr.Josep Lluís Oliveç dóna les gràcies per haver estat convidat a formar
part de la Mesa de participació del sector de primer cicle i afegeix que el

compromís amb el 0-3, amb la constitució de la Mesa, es fa palès.

La Sra. Amanda Fernández, demana disculpes per no haver enviat la

convocatòria inicial, i haver hagut de córrer per assistir avui. Agraeix la
seva presència a la Mesa.

La Sra. Francisca Roman, comenta que li hagués agradat ser-hi de forma
presencial, que per a la propera reunió així ho farà. Afegeix, a més, que
està agraïda de formar part de la Mesa i que espera poder aportar el seu

granet d'arena.

El conseller Martí March, dóna per constituida la mesa de Participació del
Sector de Primer cicle.

3. Torn obert de paraula

S'acorda enviar el reglament aJosep Lluís Oliver i a Francisca Román abans
de la próxima sessió.
La Sra. Amanda Fernández comenta que únicament ha arribat una

proposta al reglament de funcionament, la del Consell insular de Menorca.
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La Sra. Maria Camps comenta que desde I'STEI s'ho han mirat però no han
fet cap aportació. Troben a faltar una cosa una mica més vinculant i més
decisòria, a on es reguli contingut.
El Sr. secretari, Tomeu Barceló, comenta que això no és possible. El poder
decisori ho té el consell de govern, la resta són consultius, informatius.
El Sr. conseller comenta que no pot ser totalment decisòria perquè hi ha tot
un conjunt d'ens que ho fan impossible. La idea d'aquesta mesa és aprovar
un full de ruta de cap a on a d'anar el 03, objectius a curt i a llarg termini
El Sr. Pau Ramis comenta que hauria de quedar reflectit una voluntad de
tractar els dubtes que afecten a tots els que formen part de la xarxa
complementària.
La Sra. Amanda Fernández comenta que a la mesa de famílies, passa
alguna cosa semblant i que és la mateixa dinàmica de la Mesa la que fa
que sorgeixin diferents assumptes que es parlen i es tracten.
La Sra. Catalina Cebrián comenta que valoren positivament aquests espais,
com a via de diàleg i participació. Sobretot, valoren positivament la feina
feta, perquè si que dóna fruit.
La Sra. Mercedes del Pozo, vol reforçar el missatge de la Sra. Cebrián i

comenta que, a nivel de gobernança, s'estan donant passes per a arribar al
consens amb totes les entitats que formen part d'aquest sectoti
La Sra. Amanda Fernández comenta que fa unes setmanes es va publicar
una convocatòria que tenia dues parts, una primera convocatòria que
permetrà ampliar terminis de justificació de la convocatòria de creació
20-24 i/o sol'licitar l'augment del mòdul que inicialment se'ls va adjudicar: I
una segona convocatòria de creació de places que estava prevista per a

400 places i actualment, s'han presentat el doble. Comenta que sêstà
mirant de modificar la convocatòria per poder incloure a tothom, amb fons
MRR i amb fons CAIB. Una bona notícia que creu que és important fer
arribar a tothom.
La Sra. Maria Camps comenta que, efectivament, és una bona notícia i

que, tot i que ella no vol encetar cap meló abans dþleccions, és un melo
que la societat ja ha encetat.l és que l'educació 03 es una necessitat,
perquè ha de donar resposta a les necessitats de la conciliació familiar.
Amb el tema de la gratuiTat això s'ha vist patent, en aquest sentit és una
etapa que s'haurà d'integrar dins el sistema educatiu i, en aquest sentit,
també a nivell laboral. No pot ser que faci més de 40 anys que les seves
condicions econòmiques no hagin canviat ni millorat, perquè es regulen
per un conveni estatal que no nés bo. No sap si això es tractarà a mig o
llarg termini, però creu que ara la pilota està a damunt de la teulada de la
Conselleria d'Educació, i és la Conselleria qui ha d'assumir a aquest
personal i que I'administració, sigui del color que sigui, contesti a aquest
assumpte.
El Sn Conseller comenta que, al marge de totes les qüestions que s'han dit
ara, síque és vera que es qüestió de voluntat política pero també és

C. del Ter, 16

07009 Palma
Tel,971 17 77 79

dgice.caib.es 4



i¡

G
o
I
B

qüestió de terminis. Entram en dinàmiques de demografia que també
impactaran a la dinàmica escolar: un dels temes és crear places, objectiu
prioritari, en segon lloc, avançar en el tema de la gratuTtat i que això en el

proper curs s'anirà avançant, i després temes de I'atenció primerenca.
Finalment, és necessari definir molt bé el paper de l'administració
autonòmica i local, però també la central. És evident que a 03 estem en una

etapa de transició, la LOMLOE la defineix com a educativa, pero no es

defineix eltema del finançament. I no podem oblidar que a nivell municipal
hi ha certes competències.
I després, sobre el tema laboral, primer s'hauria d'homogeneitzar a nivell
municipal, i elaborar un conveni col.lectiu que afavoreixi als treballadors i

treballadores d'aquest sector. Entèn que hi ha moltes passes intermitges i

que no tot depèn de l'administració autonòmica. El més important és

centrar-mos a crear places. SI ho mirem en perspectiva, des de l'any 2019,

s'ha fet molta tasca i s'han de prioritzari el que es tracta de necessari i el

que es tracta d'urgent
La Sra. Maria Camps, sobre el marc de competències, comenta que el fet
que les administracions local hagin administrat I'educació ha estat i és una

raresa i això s'haurà de revertir, ja sigui traspassant la titularitat a

l'administració autonòmica o, almenys, les competències laborals.
El Sr. Pau Ramis està c d'acord amb Maria Camps. Assumir que lêtapa de 03

es educativa pero molt diferenciada a la resta dêtapes educatives és

essencial. Té un component molt gran de conciliació familiar. Comenta que

ens hem quedat curts amb el tema de unicament finançar els 10 mesos a
gratuitat perquè el curs, per a ells, no acaba el mes de juny. Per una altra

banda, en quant als salaris de les educadores, es podria crear un mòdul de
complement retributiu a les educadores dins els ajuts de sosteniment.
El Sr. Conseller comenta que si, efectivament, s'ha d'anar cap a un model,

dins de la publica, complementària i privats, els de la xarxa
complementaria ...,. concertada. Ara bé, també hi ha d'haver altres espais

de conciliació més enllà de lþscola, i aquests espais de conciliació s'haurien
de crear i no tot ha de recaure sobre l'escola. Una altra cosa diferent és que

les famílies per raonsX(treballadors del sector del turisme, ...) necessitin
de l'escola per conciliar però no tot pot recaure en l'escola i, per tant, la
conselleria assumirà tot el que sigui educatiu, la resta de trams s'hauran
d'establir altres. S'ha de definir què ha de fer cada ajuntament. Necessitem
un model semblant a primària i, en el cas de la xarxa complementària, un
model semblant a la concertada.
El Sr: Pau Ramis comenta que basta mirar els objectius i les unitats de
competencia de I'etapa que son vitals. Que ara amb la gratuiTat, hi ha

moltesfamílies que ja no vendran a l'estiu iaixò se'ls hi hauria definançar
(als de la xarxa complementària, sino es veuran obligats a tancar.
La Sra. Antonia Ribas comenta que no hem de mesclar entre les necessitats
dels infants i les necessitats del centre.
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La Sra. Amanda Fernández recorda ques es financien 4h a 45000€, que
donen per dos sous
La sra, Rosa Mas Ramis recorda, a més, que això s'haurà de justificar en el
mes de juliol i així es veuran els nombres reals i veure que és el que costa.
La sra. Mercedes del Pozo comenta que porten diversos anys comentant
que és una etapa educativa i no una etapa de conciliació. Efectivament, les
famílies necessiten espais per a conciliar en unes certes hores, però cal
parlar amb la resta d'administracions, per a tractar aquest tema. Estan
parlant amb Presidència que porta tot el pla de Corresponsables, parlant
amb els ajuntaments perquè treguin ajudes per a campaments d'estiu.
La Sra. Maria Camps comenta que una cosa és I'etapa educativa i una altra
cosa és de quina manera la societat dóna resposta a les famílies, i ara
mateix, és l'escola qui dóna resposta i no hauria de ser així. Volem fer
alguna cosa a curt termini? Doncs unifiquem el calendari escolar. L'EAP

deixa d'assistir a l'escoleta en lþstiu tot i que les necessitats dels infants
que continuen a l'escoleta es mantenen. Hi ha d'haver altres respostes que
donin resposta a aquestes necessitats i no ha de ser lþscola
El Sn Josep Lluís Oliver comenta que els països que tenen millors polítiques
de conciliació laboral no tenen les necessitats que tenim aquí, perquè
aquestes polítiques fan que les famílies ho puguin assumir I com diu na
Mercedes, hem d'anar alerta que les families no releguin en lescoleta
El Sr. Conseller: comenta que això és el que haurà d?nar definint-se en
aquesta mesa. Equitat igualtat, són elements importants i creu que s'ha
anat avançant. Però hi ha altres sectors que també han d'avançar; com el
teixit empresarial.
El Sr. Pau Ramis afirma que quan siguin de la concertada no tindran
problemes.
La Sra. Catalina Cebrián comenta que és un debat que podríem parlar en
altres sessions.
La Sra. MariaJoséJiménez comenta que s'obliden d'altres temes, com el
refugi climàtic, que no ho tenen en compte o almenys s'hi hauria de fer
feina en la seva visibilitat.
La Sra. Amanda Fernández afirma que sí que es té enen compte i la
Presidenta també.
El Sr. Conseller comenta que s'ha demanat als ajuntaments que facin
lãuditoria en relació als refugis climàtics de les escoles.
La Sra. Mercedes del Pozo comenta que s'hauria de parlar del full de ruta
en la próxima sessió.
La Sra. Rosa Mas comenta que també ens haurieu d'enviar les esmenes del
reglament.
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S'acorda que la tercera sessió es faci a finals de setembre
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El Sr. Pau Ramis trasllada, dels membres de la xarxa, la necessitat de fer
una reunió de directors de les escoletes a principi de curs.

El Sr secretari, Tomeu Barceló, això és complicat perquè nosaltres
convoquem als directors dels centres que depenen de la CAIB.

El conseller; agraeix la feina feta, la d'abans, i la que es farà. Afegeix que
estem aquí per millorar: Bones setmanes i bon estiu, es tanca la sessió.

S'acorda enviar el reglament a Josep Lluís Oliver i a Francisca Román abans
de la próxima sessió.

S'acorda que la tercera sessió es faci a finals de setembre.

La secretària st i plau
de

Acords
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